
گروه اقتصادی -  معاونت صید و 
بنادر ماهیگیری سازمان شیلات گفت: 
صید ترال از ســوی سازمان شیلات و 
قوه قضائیه ممنوع اعلام شده است اما 
برخی مقام های استانی نسبت به مبارزه 
با صید تــرال مقاومت می کنند چراکه 
بحث معیشــت صیادان مطرح است. 
مصطفی بهشتیان با بیان اینکه در کنار 
سازمان شــیلات ارکان های نظارتی 
و امنیتــی در پی ســامان دهی صیادان 
غیرمجاز هســتند، گفــت: در وهله 
نخست وظیفه ساماندهی این صیادان 
برعهده یگان هایی چــون دریابانی و 

واحدهای انتظامی است. 
در گام بعدی ســازمان شیلات 
تحت عنوان برنامه الگو صید و صیادی 
که در حال تنظیم است تلاش دارد که 
به فعالیت این صیادان نظم ببخشــد. 
وی با اشــاره به افزایش روزانه صیادان 
غیرمجاز در کشــور، خاطر نشان کرد: 

اثرات مخرب فعالیت این صیادان تاثیر 
خود را در ذخایر دریایی ما گذاشــته 
است. این مقام مســئول رسیدگی به 
معضلات صیــادان غیرمجاز را خارج 
حوزه اختیارات ســازمان شــیلات 
دانســت و افزود: معیشت این صیادان 
نباید فراموش شود و یگان های امنیتی 
اعــلام آمادگی کردند کــه می توانند 
فعالیــت صیادان غیرمجــاز را کنترل 
کنند اما از ســوی دیگر باید این نکته را 
در نظر داشــت که این افراد از این راه 
معیشت خود را فراهم می کنند از این رو 
نمی توان چکشی با آنها برخورد کرد. 
بهشتیان ادامه داد: صیادان غیرمجاز باید 
تحت برنامه مدیریت صید ساماندهی 
شــوند همچنین فرصت های جدید 
اشتغال در حوزه شیلات و استان های 
ساحلی برای این افراد باید معرفی شود. 
به نظر می رســد اجرای این برنامه ها 
نیازمند زمان اســت. معاونت صید و 

بنادر ماهیگیری ســازمان شیلات در 
پاسخ به این پرســش که صید ترال از 
سوی قوه قضائیه ممنوع اعلام شد این 
در حالیست که در عمل شاهد این نوع 
صید در استان های ساحلی هستیم آیا 
سازمان شیلات برنامه ای برای کنترل 
ایــن نوع صیدهــا دارد؟ تصریح کرد: 
واقعیت این است که صید ترال وجود 
دارد و بخشی از ظرفیت سنتی و بومی 
صیادان از این روش اســتفاده می کنند. 
ترال در دسته صیدهای غیرمجاز قرار 

می گیرد که باید با آن مبارزه شود. 
ممنوعیت  شــیلات  ســازمان 
ایــن نوع صید را اعلام کرده اســت و 
یــگان دریابانی تا حد تــوان و تا آنجا 
که ظرفیت هــای اجتماعی آنجا به ما 
اجازه می دهد با این نوع فعالیت مبارزه 
می کنند. به گفته وی؛ برخی از مقام های 
استانی نســبت به مبارزه با صید ترال 
مقاومت می کنند چراکه بحث معیشت 

صیادان مطرح است. این مقام مسئول با 
تشــریح برنامه الگویی صید و صیادی 
سازمان شیلات، خاطر نشان کرد: تغییر 
روش صیــد از جمله مهم ترین برنامه 
سازمان شیلات است ما در نظر داریم 
یکسری تســهیلات برای صیادان از 
جمله در اختیار قرار دادن قایق ها با طول 
بیشتر با شرط استفاده از صید قلاب در 
نظر بگیریم. در استان هرمزگان صیادان 
از این طرح اســتقبال خوبی کردند و 
امیدواریم که در خوزستان نیز به خوبی 
دنبال شود. بهشــتیان در پاسخ به این 

پرسش که آیا سازمان شیلات در سال 
جاری مجــوزی برای فعالیت صیادان 
خارجی در اســتان های ساحلی صادر 
کرده اســت؟ افزود: به نظر می رســد 
صیادان خارجی به صورت تصادفی به 
سواحل ما می آیند یعنی آنها هدفمند، 
مدیریت شــده و با هماهنگی سازمان 
شیلات به سواحل ما نمی آیند؛ در عمل 
بارها دیده شده است که هم صیادان ما 
به سواحل کشورهای دیگر می روند و 
از ســوی دیگر نیز صیادان خارجی به 

سواحل ما می آیند.

گــروه اقتصادی - درپی اطلاعیه ســازمان حمایت درباره 
برخورد با دو شرکت هواپیمایی به دلیل افزایش غیرقانونی قیمت 
بلیت هواپیما، سرپرســت معاونت هوانــوردی و امور بین الملل 
سازمان هواپیمایی اعلام کرد: این مساله ربطی به گرانفروشی ندارد 
و تنها یکسان ســازی صورت گرفته است. پنج شنبه هفته گذشته 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان اعلام کرد که با 
توجه به گزارش های رسیده مبنی بر افزایش نرخ بلیط هواپیما در 
چند روز اخیر از سوی تعدادی از شرکت های هواپیمایی در برخی 
از مسیرهای پروازی داخلی، طی بررسی های انجام شده مشخص 
شــد تغییرات ایجاد شــده در نرخ های بلیط از سوی دو شرکت 
هواپیمایی و بدون هماهنگی با ســتاد تنظیم بازار صورت گرفته 
است.  بنابراین ضمن جلب توجه کلیه شرکت های هواپیمایی به 
رعایت ضوابط، تاکید می شود با هرگونه افزایش قیمت که مراحل 

قانونی را طی نکرده و به تایید ستاد تنظیم بازار نرسیده باشد، مطابق 
ضوابط برخورد خواهد شد. حسن خوشخو - سرپرست معاونت 
هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری - در این 
باره اظهار کرد: این مساله ارتباطی با گرانفروشی ندارد اما در زمان 
تصویب و تایید نرخ نامه اخیر برای نرخ هواپیما برخی از مسیرهای 
خاص در برخی از مناطق کشــور بنا بــه ملاحظات اجتماعی و 
اقتصادی با قیمت کمتری در نظر گرفته شــد. وی ادامه داد: برای 
تعیین قیمت بلیت هواپیما نرخ هر صندلی را به ازای هر ســاعت 
پرواز تصویب کردیم و همواره قیمت بلیت هواپیما براین اساس 
محاســبه و تصویب شده است. سرپرست معاونت هوانوردی و 
امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری ادامه داد: به عنوان مثال 
اگر نرخ هر ساعت پرواز برای یک صندلی ۱۰۰۰ تومان تصویب 
شده است برای برخی از شهرستان ها برای حمایت از مردم و رونق 

صنعت هوانوردی در آن مناطق ۸۰۰ تومان تعیین شــد اما درگذر 
زمان براساس میزان تقاضای موجود و کاهش عرضه شرکت های 

هواپیمایی تمایل کمتری برای پرواز به این شهرها دارند. 
برایــن اســاس مکانیــزم تعییــن بلیــت هواپیمــا در 
 ایــن شــهرها با دیگــر مناطق کشــور یکسان ســازی شــده 
است. خوشــخو با بیان این که براساس قانون برنامه پنجم تعیین 
نرخ بلیت هواپیما، آزاد سازی شده و در شورای عالی هواپیمایی 
نرخ محاســبه شده از سوی انجمن شرکت های هواپیمایی مورد 
تاییــد قرار می گیرد، ادامه داد: اگر قرار باشــد نرخ بلیت هواپیما 
در مســیرهایی تغییــر کند یا افزایش یابد باید با اطلاع ســازمان 
هواپیمایی کشــوری و تایید در شورای عالی هواپیمایی باشد اما 
 درایــن مورد افزایش غیرقانونی قیمت یا گرانفروشــی صورت

نگرفته است.

معاونت صید و بنادر ماهیگیری سازمان شیلات :

افزایش روزانه صیادان غیرمجاز در کشور

ایرلاین ها گرانفروشی نکردند؛ قیمت ها یکسان سازی شد

گروه اقتصادی - ســید احسان 
خانــدوزی در همایــش »حکمرانی 
مردمی در گفتمان عدالت و جمهوریت« 
که در دانشگاه تهران برگزار شد، با بیان 
اینکه مفهوم اقتصاد مردمی به شــدت 
آماده مصادره به مطلوب است، گفت: 
در نگاه اقتصاد ســرمایه داری به جهت 
آنکه آزادی های زیادی برای مردم فراهم 
است که هر کس هر شرکتی که بخواهد 
تأسیس کند و یا هر سهامی که بخواهد 
خریداری کند می توانند مدعی شد که 
اقتصاد مردمی ایجاد کرده اند. از سوی 
دیگر از نگاه سوسیالیستی نیز به جهت 
اینکه هر فــردی حداقلی از درآمد و یا 
حتی مالکیت خرد دارد، می تواند مدعی 

مردمی بودن اقتصاد شود.
وی افزود: اما در ایران براســاس 
آموزه هــای اســلامی و نظم اقتصادی 
قانون اساســی می توانیم مدعی وجه 

متمایزی از اقتصاد مردمی شویم.
وزیر اقتصاد گفت: در یک تعریف 
ســاده هرچه به ســمت اولاً دسترسی 
بیشتر مردم به مواهب اقتصادی برویم، 
ثانیاً امکان تولید و داد و ستد فراهم کنیم 
و ثالثاً دســتیابی به رفاهیات برای مردم 
فراهم باشــد، می توانیم مدعی شویم 
که اقتصاد ما مردمی تر اســت. بنابراین 
ما با دو ســر طیف اقتصاد مردمی یا غیر 
مردمی مواجه نیستیم. بلکه درجاتی از 
کمتر یا بیشــتر مردمی بودن اقتصاد را 

شاهد هستیم.
خاندوزی اظهار داشــت: اگر به 
ســده گذشته نگاه کنیم به نظر می رسد 
کــه هــم در دوره پهلــوی اول و هم 
دوم که اساســاً نگاه ها و رویکردها به 
ســمت دولت مدرن شبه صنعتی نفتی 
و تمرکزگرا وجود داشــت نتوانستیم 
به اقتصاد مردمی دســت یابیم و هم در 
سالهای پس از انقلاب در دوره هایی از 

اقتصاد مردمی دور شدیم.

وی با بیــان اینکه پس از انقلاب 
این مجال بیشــتر فراهم شــد که مردم 
هم به منابع دسترسی داشته باشند و هم 
داد و ســتد کنند و هم به رفاه اقتصادی 
دسترســی همگانی داشته باشند، ادامه 
داد: تاحدودی توانستیم در برخی از این 
ســال ها به این الگو نزدیک شویم اما از 
دهه ۱۳۷۰ به بعد قدری فاصله گرفتیم و 
از مولفه هایی که به اقتصاد مردمی تبدیل 

شود، دور شدیم.
وی به برخی از جریان های شکل 
گرفته در حوزه های نفت، کشاورزی، 
صنعت، بانکــی و امثال آن اشــاره و 
تصریــح کرد: به ظاهــر این جریان ها 
بیرون از دولت هستند و یا حتی به بخش 
عمومی هم اختصاص ندارند اما باز هم 
مردمی نیستند. به عنوان مثال بخشی از 
واردات کالاهای اساســی ما که خارج 
 )GTC( از شــرکت بازرگانی دولتی
وارد می شود و توسط بخش خصوصی 
اســت، در حقیقــت حکایت از نقش 
آفرینی مردم در داد و ستد و تولید ندارد 
و به نوعی با مناســبات انحصارگرایانه 
پشتیبانی می شــود. وزیر اقتصاد تأکید 
کرد: این انحصارها در زنجیره های پس 
از واردات کالاهای اساسی هم در حوزه 
توزیع و فروش نیز دیده می شود و اجازه 
ورود مردم به این مناسبات را نمی دهد.

خانــدوزی گفــت: در حــوزه 
بانکداری بــه ظاهر ذیــل بانک های 
خصوصــی جذب ســپرده و اعطای 
تسهیلات داریم اما در حقیقت اکثر این 
تسهیلات ذیل مناسبات مردمی نیست 
و بدون قاعده مندی نهادهای رگولاتور 
انجام می شود. بنابراین اقتصاد مردمی 
پیچیده تــر از تعاملات دولت به بخش 
خصوصی اســت. به ظاهر ردپایی از 
دولت مشاهده نمی شود اما شکل های 
دیگری از عدم دسترسی مردم، فعالان 
اقتصادی و کارآفرینان را شاهد هستیم.

وی بــا تأکید بر اینکــه نظامی از 
اقتصاد برای ما مطلوب اســت که این 
فرصــت را فراهم کند تا اقتصاد مردمی 
شود، خاطرنشان کرد: در پایان دهه ۹۰ 
به موقعیتی از اقتصاد رســیده بودیم که 
بســیاری از نهادها امکان نقش آفرینی 
نداشتند. بخش های به ظاهر و یا به واقع 
غیردولتی هم متأثر از کلونی های منفعت 
طلبانه انحصاری بودند و راه فراری به 
ســمت اقتصادی که از بن بست بیرون 
بیاید نداشتند. خاندوزی گفت: دولت 
ســیزدهم در شرایطی روی کار آمد که 
بتواند نوع نگاه را به بیرون از کلونی های 
منفعت تبدیل کند و بــاز تولید کننده 
چرخه معیوب پیشین نباشد. این مسیر 
نیازمند شکل جدیدی بود که پیراسته از 

منفعت فردی باشد.
وزیر اقتصاد با تأکید بر اینکه اگر 
قرار بر تکرار ســبک و سیاق قبلی بود 
با اقتصاد نفتی آســیب پذیر غیر مقاوم 
مواجه بودیم، بیان کرد: در شــش ماهه 
نخســت ســال نیازمند ایجاد ثبات در 
اقتصاد کلان بودیم تا بی ثباتی ها و تورم 
کنترل شود که این اتفاق رخ داد؛ تا پایان 
اسفند سال گذشته، ایجاد ثبات اقتصادی 
در دستور کار بود. خاندوزی به حذف 
ارز ترجیحی در آغاز سال جدید اشاره 
و تصریــح کرد: این اقدام در راســتای 
حذف همان تصور پیشین از مناسبات 
بود که تغییر دادیم. برخی از افرادی که 
در سالهای ارز ترجیحی فربه شده بودند 
به یکی از وزرا گفته بودند محال است 
بتوانیــد ارز ترجیحی را بردارید. حتی 
اگر عمل هم بکنید موفق نمی شوید و 

مجدداً به روش قبلی بر می گردید.
وی افزود: برای ما مهم نیست که 
ایــن جریان که نظام منافع آنها با حذف 
ارز ترجیحی به خطر افتاده، مقاومت کند 
بلکه مهم این است که فضای نخبگانی 
با آن همراه شــود. من قبول دارم که در 

اجرای این طرح اشکالات مدیریتی و 
هم کاستی های رســانه ای در تبیین آن 
داریــم، اما اصل طرح که تغییر اســت 
و اتفاقــاً اکثریت جامعــه که مخالف 

انحصارهای دولتی و خصوصی هستند، 
با آن همراهی می کنند.

به گفته وزیــر اقتصاد حذف ارز 
ترجیحی با اقدامات پســینی و پیشینی 

ادامــه می یابــد و نه تنهــا وارد کننده 
انحصاری نخواهیم داشت بلکه شرکت 
دولتی وارد کننده کالاهای اساســی هم 

باید نقش دیگری ایفا کند.

خانــدوزی گفــت: در برخی از 
جلسات ستاد اقتصادی دولت پیشنهاد 
افزایش سرمایه در گردش بیشتر برای 
واردات کالاهــای اساســی دریافت 
می کنیم. بــه وزرا می گوئیم این روش 
را اجرا کردیم تا اساســاً شرکت دولتی 
انحصاری وارد کننده کالاهای اساسی 
نداشــته باشــیم و هر فردی با قیمت 
پایین تر بتواند کا لای اساسی وارد کند، 

این کار را انجام دهد.
ســخنگوی اقتصادی دولت در 
پاسخ به این سوال که دنبال چه الگویی 
از اقتصاد در دولت ســیزدهم هستید؟ 
گفــت: الگوی ما مجموعه مدون به نام 
سند تحول است که با نظارت شخص 
رئیس جمهور تهیه شده و مانند گذشته 
کشکولی از پیشنهادات ناهمگون فعالان 
اقتصادی نیست. سبک و سیاق ما در این 
دولت حرکت به سمت کاهش یا حذف 
آســیب پذیری هاست. در بودجه مثلًا 
دولت آســیب پذیر بود که به ســمت 

حذف بودجه نفتی حرکت کردیم.
وی با اشــاره بــه درس نگرفتن 
دولت هــای گذشــته از تلاطمــات 
اقتصادی گفت: در دهه ۸۰ بیشــترین 
تلاطمات اقتصادی را داشــتیم اما پس 
از آن پایین ترین نرخ رشــد اقتصادی و 
بالاترین تورم ها را در دهه ۹۰ شــاهد 
بودیم. تا پایان دهه ۹۰ دولت این درس 
را نیاموخت که به ســفره مردم هزینه 
تحمیل نکند. رشد اقتصادی ما یک بار 
به بالای ۱۰ درصد رســید اما بلافاصله 
آن را از دست دادیم و به منفی برگشت. 
تورم تک رقمی را یک بار شاهد بودیم 
اما بلافاصله از بین رفت. اولویت های ما 
این است که این اتفاقات تکرار نشود که 
اولاً مسئله تحریم ها حل و فصل شود و 
ثانیاً اگر خصومتی با کشور بود اقتصاد 

ما اینقدر آسیب پذیر نباشد.
وی دربــاره مالیات بــر عایدی 

سرمایه و مالیات بر مجموع درآمد بیان 
کرد: طبق قانون اساسی دولت نمی تواند 
پایه مالیاتی جدید ایجاد کند بلکه باید 
در مجلس به تصویب برسد. در دولت 
قبلی وزیر اقتصاد در کمیسیون اقتصادی 
اعلام کرد که بر مالیات بر عایدی سرمایه 
)CGT( مخالف است اما در این دولت 
اعلام کردیم که این طرح هرچه سریع تر 

به صحن بیاید.
به گفته خاندوزی، فشــار واسطه 
گری هایی که در بازار مسکن یا بازار ارز 
و طلا شــاهدیم به دلیل نبود مالیات بر 
عایدی سرمایه است. از رئیس مجلس 
خواســته ام هرچه سریع تر این طرح به 
مجلس بیاید و تصویب شود. به محض 
تصویب دولت بلافاصله آن را اجرایی 

خواهد کرد.
وزیــر اقتصــاد دربــاره نظارت 
وزارت اقتصاد بر بانک های خصوصی 
تصریح کرد: وزارت اقتصاد هیچ نقشی 
در نظارت بانک های خصوصی ندارد 
و تهیــه مقررات و اعمــال نظارت بر 
بانک هــای خصوصــی برعهده بانک 
مرکزی و شــورای پول واعتبار است. 
مسئولیت مســتقیم وزارت اقتصاد در 
حوزه بانک های دولتی و یا تخصصی 
مانند کشــاورزی، صنعــت معدن و 
مســکن اســت. وی با تأکید بر اینکه 
در ســالهای گذشته به شدت در حوزه 
نظارت بر بانک های خصوصی کوتاهی 
کردیم، تأکید کرد: امیدواریم با افزایش 
اقتدار بانک مرکزی عملکرد و وضعیت 
بهتــری در زمینه بانک های خصوصی 
داشته باشــیم. در سفرهای استانی هم 
یکی از شــکایات فعــالان اقتصادی 
عدم تخصیص متوازن تســهیلات به 
طرح های عمرانی از سوی بانک هاست 
که نشــان می دهد در توزیع منطقه ای 
دسترســی متوازن به تسهیلات بانکی 

نداریم که باید ایجاد شود.

عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک:

تعیین دستوری سقف اجاره بها سیاستی شکست خورده  است
گروه اقتصادی - عضو هیات مدیره اتحادیه مشــاوران املاک اظهار داشــت: راهکار ارایه وام ودیعه مسکن هم به دلیل 
بالا بودن نرخ سود بانکی و محدودیت منابع بی اثر است. این وام بیش از آنکه حافظ منافع اجاره نشین ها باشد در جهت منافع 
سیستم بانکی است و استفبال صورت گرفته برای دریافت این وام هم از سر استیصال اجاره نشین ها است. سعید لطفی درباره 
بسته پیشنهادی وزارت راه وشهرسازی برای ساماندهی و کنترل بازار اجاره اظهار داشت: محتوای بسته پیشنهادی دولت برای 
کنترل بازار اجاره به هیچ وجه در بردارنده راهکاری اثربخش برای کنترل این بازار در کوتاه مدت نیست. اصولا مشکلات بازار 

اجاره یک شبه به وجود نیامده اند که با یک نسخه دستوری و ضرب الاجلی بتوان این مشکلات فعلی را حل کرد.
وی با تاکید بر اینکه نابسامانی بازار اجاره در شرایط فعلی که به بالاترین حد آن رسیده که ناشی از ناکارآمدی و مفغول 
ماندن از این حوزه در دولت های گذشته است گفت: هر چند نمی توان تمام آشفتگی بازار اجاره را متوجه این دولت کرد، اما 

از بابت راهکارهای اتخاذ شده  برای کنترل بازار اجاره به دولت نقد وارد است.
لطفی با بیان اینکه تعیین دستوری سقف اجاره بها سیاستی شکست خورده است که امتحان خود را طی این چند سال پس 
داده است گفت: بازار اجاره بازاری نیست که با اتکا به روش های دستوری بتوان آن را کنترل کرد چراکه نرخ اجاره ناشی از 

متوسط قیمت مسکن و شرایط کلان اقتصادی و تورم عمومی است.
عضو هیات مدیره اتحادیه مشــاوران املاک افزود: در ســال های اخیر قیمت مسکن به شدت افزایش یافته و با توجه به 
این مساله، نرخ اجاره هم  افزایش پیدا کرده است. وقتی قیمت مسکن افزایش پیدا می کند و تورم در جامعه هم به بالاترین حد 
ممکن می رسد، بازار اجاره هم خود به خود تحت تاثیر مولفه های اقتصادی افزایش پیدا می کند. در چنین شرایطی ممکن است 
درصدی از افزایش نرخ اجاره بها نشــات گرفته از رفتار مالکان باشــد، اما نمی توان این موضوع را عمومیت داد چراکه فرمول 
تعیین بازار اجاره کاملا مشخص است. وی ادامه داد: هرچند که در سال های گذشته دولت ها با سیاست هایی مانند مسکن مهر، 
اقدام ملی مسکن و در حال حاضر نهضت ملی مسکن به تصور خودشان درصدد تعادل بین الگوی عرضه و تقاضای مسکن 
برآمده اند اما در عمل این سیاست ها فقط به صورت محدود، مشکل مسکن را حل کرده اند و در نقش تسکین دهنده بوده اند 
و نتوانسته اند درمانگر درد بزرگ بازار مسکن باشند. لطفی با بیان اینکه با وضعیت امروز بازار مسکن، زخم های کهنه این بازار 
سر باز کرده است، گفت: دولت وعده داده که در قالب این بسته می خواهد با عرضه خانه های خالی از سکنه و سیاست های 
مالیاتی بازار اجاره را کنترل کند درحالی که این سیاست هم محکوم به شکست است چراکه تجربه سال های گذشته نشان داده 
که واحدهای خالی از سکنه مربوط به مناطق برخوردار شهری است که عرضه آنها به هیچ وجه نمی تواند کمکی به مستاجران 
کم برخودار کند. عضو اتحادیه مشاوران املاک ادامه داد: همچنین تجربه نشان داده که سیاست های تنبیهی برای روانه کردن 
خانه های درآمد مالیاتی چندانی برای دولت نداشته و همه این شرایط نشان می دهد که این سیاست حتی در حد تسکین دهنده 
بازار هم کارامد نیست. از سوی دیگر دولت وعده داده که از طریق افزایش تولید قصد کنترل بازار اجاره را دارد در حالی که 
با توجه به افزایش قیمت نهاده های تولید مسکن و شرایط اقتصادی کشور، اصولا عرضه مسکن وارد مشکلات عدیده شده 
است. دولت باید به صورت شفاف و دقیق اعلام کند چند واحد طی چه بازه زمانی و در چه مناطقی می خواهد بسازد و اثر این 
ساخت و سازها مشخصا برای مستاجران چه خواهد بود. وی تاکید کرد: بسته حمایتی دولت در حوزه اجاره فقط به لحاظ 
شکلی  و اسمی حمایت گر مستاجران است و در عمل نه تنها حمایتی برای مستاجران ندارند بلکه آسیب های روانی ناشی از 
مشکلات زندگی اجاره نشینی را برای آنها تشدید خواهد کرد چرا که از یک طرف دولتمردان بسته حمایتی خود را در بوق و 
کرنا می کنند، اما از طرف دیگر مستاجران خانه به دوش در عمل می بییند هیچ تغییری در وضعیت شرایط آنها حاصل نشده 
و این بسته نمک پاشیدن به زخم مستاجران است. لطفی گفت: راهکار ارایه وام ودیعه مسکن هم به دلیل بالا بودن نرخ سود 
بانکی و محدودیت منابع بی اثر است. این وام بیش از آنکه حافظ منافع اجاره نشین ها باشد در جهت منافع سیستم بانکی است 

و استفبال صورت گرفته برای دریافت این وام هم از سر استیصال اجاره نشین ها است.

اقتصادی 6

 وزارت اقتصــاد هیــچ نقشــی در نظــارت بانک هــای خصوصــی نــدارد و تهیــه 
مقــررات و اعمــال نظــارت بــر بانک هــای خصوصــی برعهــده بانــک مرکــزی و 
شــورای پــول واعتبــار اســت. مســئولیت مســتقیم وزارت اقتصــاد در حــوزه 
بانک هــای دولتــی و یــا تخصصی مانند کشــاورزی، صنعت معدن و مســکن اســت.

وزیر اقتصاد؛

کلونی های منفعت در برابر حذف 
ارز ترجیحی مقاومت می کردند

وزیر اقتصاد گفت: کلونی های منفعت در برابر حذف ارز ترجیحی مقاومت می کردند.

گروه اقتصادی - به نظر میرسد  
ســرانجام پرونده اختصاص ســهام 
عدالت به جاماندگان به سرفصل های 
نهایی خود نزدیک می شود و قرار است 
طبق محاسباتی سهام عدالت به برخی 
افرادی که تا کنون مشــمول نبوده اند، 

تخصیص یابد.
با آزادســازی ســهام عدالت در 
اردیبهشــت سال ۱۳۹۹ و قیمت قابل 
توجه این سهام متاثر از وضعیت بازار 
ســرمایه در آن روزها، بحث مشمول 
بودن یا نبودن ســهام عدالت داغ شد. 
درحالی که طبق آمار حدود ۴۹ میلیون 
نفر مشــمول ســهام عدالت هستند، 
همــواره صدای اعتــراض عده ای به 
گوش می رسید که چرا با وجود اینکه 
جــزو دهک های کــم درآمد جامعه 

هستند، مشمول این سهام نمی شوند.
ماجرای ۲۰ میلیون جامانده 

سهام عدالت چه بود؟
در هر حــال دولــت دوازدهم 
درحالی به کار خود پایان داد که اعلام 
شد پرونده ثبت نام سهام عدالت بسته 
شــده اســت و امکان اینکه مشمول 

جدیدی پذیرفته شود وجود ندارد. با 
ایــن حال برخی نماینده های مجلس 
همچنان قول تخصیص سهام عدالت 
به جامانــدگان را میدادند و آمارهای 
مختلفی نیز از جاماندگان ارائه میشــد 
و در نهایت نیز زمزمه های یک جامعه 
آمــاری ۲۰ میلیون نفری نیز به گوش 

رسید.
در این راســتا اعلام شد که سال 
ها قبل که فرایند ثبت نام سهام عدالت 
صــورت گرفت، عــده ای بودند که 
ســهام عدالت برایشان صادر شده بود 
اما دســتگاه مرتبطه دعوت نامه را به 
موقع به دســت این افراد نرســاند. به 
گفته علی اکبر حیدری، ســخنگوی 
کانون شرکت های ســرمایه گذاری 
استانی سهام عدالت، جمعیت افرادی 
که کارت دریافــت کرده اند بین یک 
میلیــون و ۸۰۰ هزار تا دو میلیون نفر 
اســت و مجموع افرادی که کارت و 
دعوت نامه دریافت کرده اند اما مراحل 
قانونی را طی نکرده اند نیز نزدیک به دو 
میلیون نفر است. بنابراین تعداد افرادی 
که دعوت نامه به دستشان رسیده است 

و افرادی که دعوت نامه برایشان صادر 
شده است اما به دستشان نرسیده است 

چهار میلیون نفر است.
حیدری همچنین درمورد گروه 
دوم جاماندگان توضیح داده بود: گروه 
دوم افرادی هستند که توسط وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی دولت قبل 
به عنوان شــش دهک پایین درامدی 
جامعه شــناخته شدند و سهام عدالت 
دریافت نکرده انــد. در بین این افراد 
مشــمولین نهادهای حمایتی شامل 
کمیته امداد و بهزیستی، روستانشینان، 
کارگران شاغل در کارخانه ها، کارگران 
تحت پوشش تامین اجتماعی، کارگران 
فصلی و ســاختمانی و... قرار دارند. 
تعداد گروه دوم نزدیک به ۱۶ میلیون 
نفر است. بنابراین با توجه به اینکه ۱۶ 
میلیون نفر به اذعان دستگاه های دولتی 
جزو شش دهک پایینی جامعه بودند اما 
سهام عدالت دریافت نکردند و چهار 
میلیون نفر هم در مراحل شناســایی 

قرار داشــتند اما سهام عدالت دریافت 
نکردند، مجموع جاماندگان ســهام 
عدالــت بلکه مســتحق دریافت این 

سهام هستند ۲۰ میلیون نفر می شود.
راهکار مجلس برای تعیین 

تکلیف جاماندگان
در نهایت نماینــدگان مجلس 
شورای اسلامی در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱، در مصوبــه ای راهکاری برای 
تعیین تکلیف جاماندگان سهام عدالت 
در ســال ۱۴۰۱ مشخص کردند.  طبق 
مصوبه مجلس، دولت موظف شد از 
محل باقی مانده سهام متعلق به دولت 
یا شرکت های دولتی در بنگاه های قابل 
واگذاری در هر بــازار موضوع گروه 
هــای )۱( و )۲( ماده )۲( قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل چهل و چهارم 
)۴۴( قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران مصــوب ۲۵ خردادماه ۱۳۸۷ و 
اصلاحات و الحاقات بعدی آن، نسبت 
به واگذاری سهام عدالت به مددجویان 

جامانده تحت پوشــش کمیته امداد 
امام خمینی )ره( مددجویان ســازمان 
بهزیستی کشــور و تمامی افرادی که 
از ســهام عدالت برخوردار نشده اند 

اقدام کند.  
محمدرضــا  آن  از  پــس 
پورابراهیمــی، رییــس کمیســیون 
اقتصادی مجلس اعلام کرد که برآورد 
این اســت حــدود ۲۰ میلیون نفر در 
کشــور ســهام عدالت ندارند که در 
کمیسیون اقتصادی طرح را تصویب 
کردیم بنده به رییس جمهور نامه دادم 
و توافقــات اولیه انجــام و در بودجه 
امسال تصویب شد و دولت کلیات آن 
را پذیرفته و براین اســاس کسانی که 
مشمول باشــند، در سال جاری سهام 

عدالت دریافت می کنند.
بــا این حال دولــت تا مدت ها 
نظــر قطعــی در این مــورد نمیداد و 
حتی حسین قربانزاده، رئیس سازمان 
خصوصی سازی چند مرتبه اعلام کرد 

که هنــوز درمورد ثبت نام جاماندگان 
ســهام عدالت هیچ چیز قطعی نشده 

است.
تخصیص سهام عدالت به 

انتها نزدیک می شود
با این حال به نظر میرسد مجلس 
عــزم خــود را برای تعییــن تکلیف 
جاماندگان جزم کرده اســت. بر این 
اســاس حســین قربانزاده در آخرین 
مصاحبه خود به ایســنا اعلام کرد که  
در آخرین جلســه ای که هفته گذشته 
با رئیس سازمان بهزیستی، معاون وزیر 
رفاه و مسئولان کمیته امداد برگزار شد 
تعداد جاماندگان تحت پوشش این دو 
نهاد مشخص شدند. بر این اساس این 
افراد در مجموع حدود ســه میلیون و 
۳۳۷ هزار و ۷۰۰ نفر هستند که حدود 
دو میلیون و ۲۵ هزار نفر تحت پوشش 
بهزیســتی و حدود یک میلیون و ۳۰۰ 

نفر تحت پوشش کمیته امداد هستند.
رئیس سازمان خصوصی سازی 

درمورد پرتفــوی افرادی که به عنوان 
مشــمول شناخته شده اند نیز گفت: تا 
دو هفته اینده پرتفو این افراد مشخص 
می شــود. درواقع کیفیت پرتفو، نوع 
ســهام، میزان ســهام هر فرد و روش 
انتقال مشخص شده و در تیرماه اطلاع 
رســانی کامل می شــود. تفاوتی که 
پرتفوی این افراد با پرتفوی مشمولانی 
که ســال ۱۳۸۴ انتخاب شدند در این 
اســت که درحال حاضر سهام دولت 
بســیار محدود شده و ابتکار عملی که 
در ان زمان وجود داشته وجود ندارد. از 
طرف دیگر دولت تکالیف دیگری در 
بند الف تبصره دو یا بند ی که رد دیون 
است و... دارد و تابلوی بورسی سهام 
دولــت کفاف این تکالیف را نمیدهد. 
باید اولویت سنجی صورت بگیرد که 

درحال انجام است.
قربانزاده بــا تاکید بر اینکه افراد 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی 
لازم نیســت برای ثبت نــام به جایی 
مراجعه کنند، توضیــح داد: افراد باید 
توجه داشته باشند که اصلا ثبت نامی 
وجود ندارد زیرا هویت افراد مشخص 

و در بانک اطلاعات موجود است. این 
افراد نباید حتی یــک ریال پرداخت 
کنند. اگر پیامکی ارســال می شود که 
لینــک ثبت نام دارد قطعا کلاه برداری 
اســت و ربطی به دولــت و وزارت 
اقتصاد و ســازنمان خصوصی سازی 

ندارد.
ادامــه رونــد شناســایی 

جاماندگان
وی در ادامه درمورد ســایر افراد 
واجد شرایط نیز گفت: درمورد تعیین 
ســایر افراد واجد شرایط نیز جلسات 
مجزا درحال برگزاری اســت. مطابق 
تبصره ۳ ماده ۳۴ اجرای سیاست های 
اصل ۴۴ باید با همکاری وزارت رفاه 
و طبق ســازو کاری که پایگاه رفاهی 
ایرانیــان دارد، افراد واجد شــرایط  بر 
اســاس دهک بندی شناسایی شوند. 
بر این اســاس مرحلــه بعد دو دهک 
ابتدایی هســتند که باید تا پایان سال 
ســهام عدالت به ان ها تخصیص پیدا 
کند. ایــن موضوع نیاز به جلســات 
بیشــتری دارد که ممکن است تا چند 

ماه اینده زمان ببرد.
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